9課程大綱及進度表
	開課系所
	國立中正大學財經法律學系碩士在職專班

	開課學年
	114學年度

	開課學期
	第2學期

	課程名稱(中文)
	商事法（二）

	課程名稱（英文）
	Commercial Law II

	課程碼
	

	分班碼
	

	先修科目或先備能力
	N/A


	學分數
	3

	開課教師
	洪令家、陳俊仁

	e-mail
	chenc4@mail.ncku.edu.tw

	電話
	06-275-7575 ext. 56132


	Office Hours
	10:10-13:00, Monday

	
	課程描述：本課程係為商事法基礎課程，課程設計乃為以傳統商事法領域之公司法、票據法、海商法、保險法為講授範圍，培育學生商事法基本法律規定與法律概念的掌握，進而藉由相關學理與學說之闡述，培養學生法學論述的能力，並且以法院實務案例的介紹與討論，訓練學生將抽象的法律規定運用於具體實務案例的分析應用能力。透過系統性的商事法律訓練，以期使學生能循序漸進地對商事法律及其實務運用，有一個完整的認識，並擁有繼續研究進階商事法律議題的興趣與能力。
Course Description: As a foundational course of commercial law, this course discusses traditional field of commercial law, including Corporate Law, Negotiable Instrument Law, Maritimes Law and Insurance Law. It is design mainly for law students to gain a comprehensive understanding of the commercial laws in Taiwan and to be familiar to varies types of law, legal theories as well as court decisions related. After the course of study, students will be able to develop their abilities to apply laws and regulation against any given factual circumstance, and to utilize their knowledge and understandings in their future disciplines.



	教學目標
	1. 學生能描述商事法於現代商業社會之功用與重要性。

2. 學生能夠分辨並解釋各種海上貨物運送契約、載貨證券、共同海損等海商事法概念，同時掌握其學說理論。

3. 學生能夠描述各種不同保險契約、保險契約主體與關係人，並熟悉保險法制其所涉及保險契約輔助人之責任。
4. 學生能分析不同商事活動所產生之法律問題，並能清楚表達。
5. 學生能夠辨識不同商事活動之可能法律議題，並運用法律規範於實際案例之中。
6. 學生能以書面或口頭方式將所獲結果與同儕及教師溝通與呈現
1. Students would be able to illustrate the functions and significance of the commercial law in our modern business environment.
2. Students would be able to identify and to explain the various types of maritime laws governing shipment of goods, bills of lading, and general average.
3. Students would be able to utilize legal principles that apply to different types of commercial transactions.
4. Students would be able to describe different insurance law and regulation and the underpinning legal rationales, and distinguish their legal consequences.
5. Students would be able to comprehend the difference and issues associated in different commercial transactions and apply relevant law and regulation to any given cases.
6. Students would be able to communicate results in written or oral form to classmates, teaching assistants, and the instructor.


	授課課程大綱明細
	授課內容： 
Week 1（2/28）


Week 2（3/7）

Week 3（3/14）


Week 4（3/21）

Week 5（3/28）


Week 6（4/4）


Week 7（4/11）
保險法總論與保險契約
Week 8（4/18）
保險契約主體與關係人及輔助人
Week 9（4/25）
保險契約類型與責任
Week 10（5/2）
損害填補與對價平衡
Week 11（5/9）
通知義務與告知義務
Week 12（5/16）
責任保險與再保險
Week 13（5/23）
人壽保險與複保險
Week 14（5/30）
健康保險與傷害保險
Week 15（6/6）
保險契約停效復效與帶病投保
Week 16（6/13）
強制汽車責任險
Week 17（6/20）
期末考試與試題檢討


	參考書目
	教科書：
未指定教科書，以老師準備之PPT與授課講義為主。
參考書：

1. 劉宗榮著，新保險法—保險契約法的理論與實務，作者自版，瀚蘆圖書。
2. 葉啟洲著，保險法專題研究(一)，元照。
3. 葉啟洲著，保險法專題研究(二)，元照。
4. 林群弼著，保險法論，三民。
5. 江朝國著，保險法基礎理論，瑞興。
6. ROBERT W. HAMILTON & RICHARD A. BOOTH, BUSINESS BASICS FOR LAW STUDENTS: ESSENTIAL CONCEPTS AND APPLICATIONS (Aspen Publishers, 2006).
7. LAWRENCE E. MITCHELL, ET AL., CORPORATE FINANCE AND GOVERNANCE: CASES, MATERIALS, AND PROBLEMS FOR AN ADVANCED COURSE IN CORPORATIONS (3d. Carolina Academic Press, 2006).
8. BYRON E. FOX & ELEANOR M. FOX, CORPORATE ACQUISITIONS AND MERGERS (LEXIS Pub., 2004).


	課程要求
	Class Meetings and Attendance: This is a semester-long course. Class meetings are scheduled as the semester progresses.  Class attendance is expected and required. Points will be deducted from your final grade for absences that are not excused in advance of classes.



	評量方式
	授課方式：本課程以講授為主，討論為輔，同時鼓勵學生參與課堂討論，以求理論與實務並重。

成績評定：平時成績(包括出席與討論)40%，期末考試60%


	課程網址
	

	助教資訊
	

	備註
	授課語言：
中文

	
	


